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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies . . . (Intervé sense micròfon)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Un moment. Ara. Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

És curiós que sobre aquesta situació, que he hagut de contestar 
tantes vegades a aquestes Corts, sempre per l’oposició, després 
d’unes sentències ni una pregunta . Ni un debat . Ni res a dir-me 
sobre això que hem sentit tantes vegades de la il·legalitat de la 
llei, de la inconstitucionalitat de la llei i de la discriminació de la 
llei. I resulta que no em pregunten res. Per què serà?

Doncs resulta que tant un argument com l’altre, el de la 
discriminació respecte a unes famílies per un model deter-
minat de llengua en què, segons ells, segons ells, les famí-
lies són qui ha de decidir en quina llengua pot estudiar el 
seu xiquet o xiqueta, el tribunal no només ho deixa clarís-
sim, sinó que es refereix a sentències que jo mateix he llegit 
ací, a les Corts Valencianes, dient clarament com s’havia 
posicionat ja el Tribunal Suprem al respecte. Que no és 
d’altra manera que dient que no són les famílies qui han de 
determinar en quina llengua ha de vehicular el seu xiquet 
o xiqueta i que no n’hi ha un suposat dret a estudiar única-
ment i exclusivament en castellano. És que ja ho havia dit el 
suprem, i a això fa referència el Tribunal Superior de Justícia.

I, a més a més, també es demanava pels recurrents, 
auspiciats per esta bancada, que s’elevara una qüestió 
d’inconstitucionalitat de la llei. No ha passat. No ho ha fet. Per 
tant, de què estem parlant? Anys i anys, hores i hores de les 
Corts Valencianes i, de sobte, silenci de la bancada de la dreta? 
Per alguna cosa deu ser . I no és per altra, i així ho veiem de 
clar, sinó perquè s’ha tornat a demostrar que si hi haguera una 
voluntat d’elevar eixa inconstitucionalitat s’haguera fet. No ho 
ha fet ara el TSJ, quan se li ha demanat. No ho va fer el govern 
del Partit Popular, quan estava al govern el senyor Mariano 
Rajoy, i no va cedir a les pressions de la dreta del PP valen-
cià –jo mateix les vaig viure en el mateix despatx del minis-
tre–, perquè ells mateixos la van titllar d’una «ley jurídicamente 
impecable». Quina casualitat, per això no ho van recórrer. 
Tampoc ho va fer el grup parlamentari de Ciutadans en el seu 
moment de les corts estatals . I no només no s’ha recorregut, 
sinó que ara tampoc s’ha elevat eixa inconstitucionalitat.

I a més a més es torna a reafirmar que el que és d’aplicació 
per al cent per cent dels centres educatius, que és la 
llei, no té ningun vis d’estar totalment en contra ni de la 
Constitució, ni és discriminatòria respecte al conjunt dels 
valencians i les valencianes. Dit això pel que fa a l’afectació 
del cent per cent dels xiquets i les xiquetes i dels centres, 
que és la llei. La llei, després d’aquesta sentència, queda 
encara més clar, si no ho havíem dit prou vegades, que ni 
és inconstitucional, ni és il·legal, ni és discriminatòria, com 
porten anys dient des de la bancada de la dreta .

Per altre costat, si anem al concret, l’afectació al 0,1 % dels 
centres, que són estos dos centres dels quals estem parlant..., 
és a dir, tenim 1.338 centres, el 0,1 %, dos, estan en una 
apreciació que el tribunal ha dit que no considera adequada 
respecte al que havia fet el propi centre. Ni més ni menys 
que el que diu és que el percentatge d’una llengua o altra no 
li pareix que siga el suficientment raonat. I ahí és tan senzill 
com que no són els tribunals els que han de determinar quin 
percentatge és pedagògicament millor per a cada xiquet 
i cada entorn perquè aprenga, què és l’objectiu final, que 
aprenguen, de veritat i de forma efectiva, castellà, valencià i 
anglés; i això ho saben qui millor el seu professorat. No ho dic 
jo, ho diu també el Tribunal Suprem, que s’ha pronunciat en 
eixe sentit, exactament igual que ho estem dient nosaltres, 
exactament igual que el que dèiem abans, que han hagut de 
posar, fins i tot el TSJ ho ha escrit, dient que matisava parau-
les anteriors, matisant sentències anteriors.

I, per altre costat, ens diu que han de ser determinades 
assignatures, quan en infantil i primària totes les assignatu-
res són obligatòries. Totes. Totes. Per tant, evidentment.

Què farem amb eixe 0,1 %? Recórrer. Perquè és evident que 
tenim molt a dir i molt a posar damunt la taula. Perquè és evident 
que qui més sap és el professorat, són els experts de l’acadèmia, 
són les persones que ens han fet els avals perquè aquesta llei 
funcionara. Una llei cent per cent constitucional, cent per cent 
legal i que continuaran escoltant les mateixes coses. O igual ja 
no, o igual este silenci ja els diu que igual han de passar de tema.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta 1.316, que formula la diputada 
Rosa Menor, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al conse-
ller d’Educació, Cultura i Esport sobre la càrrega horària de 
l’assignatura d’Educació Física als centres educatius.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Menor Lucas:

Sí .

Gracias . . .
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Es pot llevar la mascareta si vol .

La senyora Menor Lucas:

¡Ay, sí!

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga .

La senyora Menor Lucas:

Gracias, presidenta .

Buenos días, señorías .

Buenos días, señor conseller .

La educación física es una de las asignaturas más relegadas 
del currículum escolar, pero sus beneficios deberían suponer 
una razón más que suficiente para convertirse en una de las 
asignaturas troncales y de las más importantes de la etapa 
educativa. La Organización Mundial de la Salud, ya en 2015, 
recomendaba que los escolares en primaria y secundaria 
deberían practicar un mínimo de 60 minutos diarios de acti-
vidad física y de deporte.

El pasado 26 de enero se publicó, con un matiz triunfalista, en 
las redes sociales de su conselleria que 142 centros de educación 
tendrán una hora más de educación física gracias al programa 
«Esport a l’escola». (Mostra un retall de premsa) Esta era la noti-
cia, que está muy bien, pero usted sabe que en la Comunidad 
Valenciana hay más de dos mil quinientos centros educativos, 
entre primaria, secundaria y bachillerato, por lo que su gran logro 
solo ha llegado al 6 % de nuestro alumnado. Y es que a nosotros 
nos preocupa también el 94 % restante. (Aplaudiments)

Lo que le pedimos, señor Marzà, es que implemente más 
recursos para abordar una hora más de educación física en 
todos los colegios de la Comunidad Valenciana, porque el 
deporte en la escuela también es educación. Previene enfer-
medades; favorece los procesos de crecimiento; es socia-
lizador; trabaja el esfuerzo, el respeto, el compromiso, sin 
olvidar también el rendimiento académico, ya que mejora 
la memoria y activa la motivación. Según el informe PISA, 
de más de ochenta países, dice que los alumnos con mejor 
resultado académico son los que más porcentaje hora-
rio tienen de educación física. Y le recuerdo que este parla-
mento autonómico aprobó la consideración de actividad 
esencial a la actividad física y al deporte.

Por eso, le pregunto: ¿qué medidas concretas piensa poner, 
a corto y a medio plazo, para incrementar la carga horaria de 
la asignatura de educación física en todos los centros de la 
Comunidad Valenciana?

Gracias, señoría . Gracias, conseller . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller .

Esperem que arribe la diputada a l’escó i li done la paraula. 
Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Sí . Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

I ho sap que li ho dic de cor, gràcies per posar el focus en 
l’esport, perquè crec que no és només una qüestió impor-
tantíssima, com vosté ha dit, sinó que a més a més la 
compartim, els dos vivim l’essència de l’esport i ens encanta, 
i així ho fem des dels nostres àmbits d’actuació. Per tant, li 
agraïsc que focalitze la seua pregunta en això.

Dir-li que no només hem fet que hi haja més centres que en 
altres comunitats que practiquen més hores d’esport, vosté 
es referia a estos cent quaranta i escaig centres que tenen 
una hora més d’educació física, sinó que vam ser la primera 
autonomia que vam recuperar, i nosaltres, jo mateix, quan 
vaig entrar al govern, vam recuperar la possibilitat d’eixa 
tercera hora d’educació física. I, a més a més, vam recuperar 
l’assignatura al batxillerat, que s’havia llevat pel govern de la 
dreta, i la vam posar com a optativa una altra vegada.

Però no només això, sinó que de forma transversal s’ha 
estat treballant perquè l’educació física, l’activitat física, 
el moviment, s’integre de forma transversal al conjunt de 
l’escolarització. Perquè ahí és importantíssim que ens posem 
i ens focalitzem, en eixos aspectes intercurriculars i transver-
sals, i no només focalitzats en una assignatura.

Després li parlaré més sobre l’assignatura i què fem sobre 
l’activitat física i l’esport de forma transversal, però sí que 
m’agradaria fer-li una reflexió, i sé que la comprendrà. El seu 
grup parlamentari, si no recorde malament, m’ha fet pregun-
tes al voltant de dos, tres assignatures més que s’haurien 
d’implantar també en els centres educatius, i que s’haurien 
d’avançar en més hores. Sumant les hores només del que el 
seu grup parlamentari m’ha demanat, els xiquets i les xiquetes 
tindrien unes 45 hores setmanals lectives. Simplement ho estic 
posant per a contextualitzar, val?, perquè sàpien... (remors)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...de què estem parlant. No podem solucionar-ho tot 
amb més hores d’una mateixa assignatura . No podem 
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solucionar-ho tot posant més assignatures cada vegada que 
hi ha un problema. Per tant, per això és tan important que 
siga de forma transversal i que siga de forma intercurricular.

Després, en la segona part de l’assignatura..., de la resposta 
–l’assignatura ja ens està donant de si–, li contestaré dient-li 
com estem fent que de veritat siga el nostre territori refe-
rent en la pràctica esportiva dels xiquets i les xiquetes des 
de ben menudets també en els centres educatius.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta té la 
paraula la il·lustre diputada Rosa Menor .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Menor Lucas:

Gracias, presidenta .

Señor conseller, el deporte es salud. Y la salud no entiende 
de partidos políticos y le puedo asegurar que tampoco 
entiende de burocracias administrativas.

En el mes de noviembre del 2019, cuando debatimos nuestra 
proposición no de ley sobre el fomento de la potenciación de 
la asignatura de Educación Física nunca imaginamos que nos 
arrepentiríamos de aceptar su enmienda, porque cambiaba 
nuestra propuesta de incrementar la carga horaria de la asig-
natura por un ambiguo «estudiar el incremento de la carga».

¿Sabe, señor Marzà, cuál ha sido el resultado? Yo se lo digo: 
que más de dos años después estamos en la misma situación 
y, supuestamente, ustedes siguen estudiando el incremento .

De los 700.000 escolares que deberían tener una hora más 
de Educación Física, su programa «Esport a l’escola» solo 
beneficia a 10.000. Y es que, señor Marzà, el programa 
«Esport a l’escola» impartido por técnicos federativos no 
es educación física. Es aprendizaje e iniciación deportiva. 
Seamos rigurosos y hablemos con propiedad .

Si de verdad quiere apostar por la asignatura de Educación 
Física, incremente el insignificante presupuesto del 0,7 % 
que su conselleria dedica al deporte; devuelva a la asig-
natura su carácter obligatorio en todos los niveles de las 
etapas educativas con una carga horaria de, al menos, tres 
horas semanales; desarrolle de una vez la PNL que mi grupo 
presentó en el año 2019 y que se aprobó por unanimidad en 
la Comisión de Educación, Cultura y Deporte.

Y para finalizar, le pido que no haga esperar más al alumnado 
y que, por favor, apueste decididamente por el deporte en la 
Comunidad Valenciana .

Gracias, presidenta . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada té 
la paraula l’honorable conseller d’educació.

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

Apostar clarament per l’esport és multiplicar per dos i per tres 
el pressupost dedicat a l’esport des que estem al govern; és ser 
referent en pràctica esportiva a nivell estatal –i així es reconeix 
ahir mateix en un simposi de les grans ciutats estatals i la gestió 
de l’esport, que reconeixen que hem sigut la comunitat que 
més ha avançat en pràctica esportiva en els darrers cinc anys–; 
és invertir quasi el doble per cada habitant en esport que el 
que fa una comunitat en la qual vostés governen, per exemple, 
Andalusia; és ni més ni menys que som l’única comunitat que 
té programes com el de l’«Esport a l’escola» que han fet, ni més 
ni menys, que hi hagen ara mateix un 40 % més de xiquetes 
que estan federades en les federacions que participen d’este 
programa. Un 40 % més de xiquetes que integren en el seu dia 
a dia l’esport per al seu benestar .

Som, ni més ni menys, que també, una de les poques comu-
nitats, diria que la primera, que estem desenvolupant el 
programa de «Recepta esportiva» i que va molt més enllà 
d’una assignatura. Per això li feia la reflexió abans de: si 
sumàrem assignatures només, els xiquets treballarien més 
hores que totes les hores juntes de tots els treballadors 
de qualsevol indústria. Si férem cas a cada assignatura, els 
xiquets tindrien, com ja els passa ara, més assignatures que 
anys. Xiquets amb 12 anys que tenen 13 assignatures.

I deia que, a més a més, estem aconseguint que no només 
augmenten les llicències federatives, sinó que en les escoles 
de forma transversal l’educació física, l’activitat física siga un 
dels valors promotors que hi ha en les escoles i instituts. Per 
això és tan important, i ahí li obrim la porta, i en el currículum . . ., 
la modificació de currículum que s’està treballant fins ara, que 
participe de forma activa l’activitat física també en els projectes 
intercurriculars, que són importantíssims projectes transversals, 
perquè els xiquets i les xiquetes es desenvolupen.

I acabe. Deia que som l’únic territori que estem avançant amb 
passos valents. Ahir mateix presentàvem..., que serem dels 
pocs llocs on no només tindrem esdeveniments internacionals, 
sinó que, a més a més, participaran de forma activa des de la 
base de totes les federacions perquè els xiquets i les xiquetes 
seguisquen avançant, siguen d’on siguen, pensen el que pensen 
i tinguen l’esport que tinguen com a estima i com a valor.

I li dic també que acabarem, per fi, sent referents també 
en l’esport per a la salut més enllà dels centres educatius, 
també per a persones que fa molts anys que van abando-
nar els centres educatius i que ara mateix tendixen a una 
recepta farmacològica que podrien perfectament evitar-la 



Número 101 ¦  10-03-2022 Pàg. 5429

si la recepta fora esportiva. Per això treballem amb eixa 
recepta esportiva amb la conselleria de sanitat.

Gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 1.146, formulada pel dipu-
tat Juan Carlos Caballero . . . (remors) –senyories!– del Grup 
Parlamentari Popular, sobre la valoració de les dades de 
desocupació femenina. La resposta serà substanciada 
pel conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball.

Quan vullga, senyoria .

 
El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidenta .

Señor Climent, esta semana hemos conmemorado el Día 
internacional de la mujer, el 8 de marzo, y pudimos ver 
a todo el Consell al completo detrás de la pancarta . Y la 
verdad es que no les voy a protestar por los datos que 
hemos conocido esta semana. No les escuché alzar la voz 
porque la Comunitat Valenciana esté en el podio de las auto-
nomías que más empleo ha destruido, ni porque siga aumen-
tando la brecha en el empleo en nuestra tierra, donde más 
del 60 % de los parados son mujeres, ni por las 1.724 muje-
res valencianas que se han ido al paro este último mes.

Señor Climent, 1.724 mujeres valencianas se han ido al paro 
gracias a su nefasta gestión, mientras otras comunidades 
autónomas, como la de Madrid, 7.644 mujeres han encon-
trado un empleo . (Aplaudiments)

Esa es la diferencia entre un gobierno que ejerce el feminismo 
real, trabajando por el empleo de las mujeres y un gobierno 
que practica el feminismo hipócrita instrumentalizándolas en 
sus discursos, pero después mandándolas por miles al paro .

Por eso le pregunto, señor Climent: ¿está satisfecho con las 
políticas de empleo femenino del Consell? (Aplaudiments)

Muchas gracias .

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada té la paraula 
l’honorable conseller d’economia .

Quan vullga, senyoria . 

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyor diputat, el mes passat, per exemple, que els núme-
ros eren millors, eixa pregunta no me la va fer. Simplement 
perquè veja la diferència quan vosté té eixe oportunisme per 
a fer certes preguntes.

Li he de dir que som conscients de les escletxes de gènere 
en el mercat de treball i estem redoblant esforços amb polí-
tiques actives d’ocupació que afavorisquen un escenari igua-
litari entre homes i dones des del primer moment .

I malgrat tot, he de dir-li que les dades d’ocupació femenina 
mostren una evolució positiva els darrers anys. I això és l’im-
portant, el saber buscar tota eixa evolució any rere any, que 
després intentaré posar-li damunt de la taula amb dades .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula el senyor Caballero .

Quan vullga, senyoria .

 
El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidenta .

Señor Climent, el problema es que ustedes lo confunden 
todo. Confunden el feminismo real con la hipocresía y con 
instrumentalizar a las mujeres y al movimiento feminista; los 
incentivos al empleo con las subvenciones y becas precarias, y 
la gestión con la pancarta. Y es que ustedes son de izquierdas. 
No podemos pretender que hagan lo contrario. La hipocresía 
es el terreno donde ustedes, sus partidos mejor se mueven.

Y yo le voy a preguntar, señor conseller: ¿conoce usted el informe 
sobre desigualdad, brecha salarial y de género de la Comunidad 
Valenciana de 2022 que ha hecho su propia conselleria?

Dice en ese informe que hay que superar la brecha salarial, la 
segregación horizontal y vertical, y los estereotipos sobre las 
funciones y sectores típicamente feminizados con acciones y 
políticas concretas. Bien, hasta ahí estamos de acuerdo.

¿Sabe cómo contribuye la conselleria de economía a redu-
cir los estereotipos en los sectores feminizados? Con esto: 
talleres de empleo específicamente dirigidos a mujeres en 
las que se señalan con tres prioridades distintas, muy alta, 
alta y media, cuáles son las necesidades de cualificación e 
inserción para mujeres paradas valencianas.

Fíjese, cuáles son las materias en las que ustedes consideran 
de prioridad muy alta para ellas: imagen personal, peluque-
ría, tratamientos de belleza, textil y confección.

Señor Climent, estas, entre otras, son las profesiones que 
usted considera que tiene una prioridad muy alta para la 
formación y reinserción de las mujeres paradas: confección, 
peluquería y belleza.


